
سرپرست ایمیدرو:
 رشد ۱۳ درصدی بخش معدن طبق برنامه هفتم

 در دستور کار است
سرپرست هیات عامل ســازمان توسعه و نوســازی معاد و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو(، اجرای تکالیف بخش معــدن و صنایع معدنی در برنامه 
هفتم توسعه و تحقق رشــد ۱۳ درصد این حوزه را برنامه اصلی ایمیدرو 

عنوان کرد.
»محمد آقاجانلو« در دیدار با کارکنان و مدیران ســتادی و شرکت های 
زیرمجموعه و تابعه ایمیدرو، با اشــاره به اینکه چنین عاملی ســبب شده 
ایمیدرو طی چند دوره به عنوان ســازمان برتر اعلام شــود، گفت: طی ۲ 
دهه گذشــته افتتاح حدود ۲۴ میلیارد دلار طرح معدنی و صنایع معدنی 
در کشور نشان از اثرگذاری ایمیدرو در این بخش می دهد، اما از این پس 
باید با نیرویی دو چندان و بهره گیری از ظرفیت های کشــور زمینه رشد 

۱۳درصدی بخش معدن را فراهم کرد.
سرپرست هیات عامل ایمیدرو با اشــاره به اینکه رفع چالش ها و نیازهای 
بخش معدن و صنایع معدنی جزو ماموریت های این سازمان به شمار می 
رود، اعلام کرد: به منظور تحقق تکالیف تعیین شــده در برنامه هفتم- که 
در مواردی فرصت های خوبی را فراهم کرده است- باید متولیان مربوط به 
هر بخش مشخص شود تا به طور دقیق در این مسیر حرکت و چالش ها را 

برطرف کنیم.
وی با بیان اینکه طبق برنامه توسعه پیش رو، مشارکت با بخش خصوصی 
تسهیل شده اســت، افزود: کارگروه عارضه یابی در سازمان فعال خواهد 
شد تا در جلســات هیات عامل، برنامه ای متناســب با مباحث آن داشته 

باشیم.
وی گفت: ایمیدرو رویه ای منسجم به منظور ایجاد نظم در زنجیره معدن 
و صنایع معدنی و تعیین مسیر برای راهبری شرکت ها را به کار می گیرد تا 

در نهایت زمینه افزایش بهره وری ایجاد شود.
سرپرست هیات عامل ایمیدرو در ادامه بیان داشت: این سازمان طی سال 
های گذشــته راهبری ایجاد نیروگاه ها، تامین آب و توسعه زیرساخت ها 
را بر عهده داشــته که یکی از اهداف آن کمک به رفع چالش های مرتبط با 

ناترازی انرژی معدن و صنایع معدنی است.
وی ابراز امیدواری کرد که با توجه به ظرفیت هــای مثال زدنی کارکنان 
و شایسته سالاری، موفقیت های سازمانی ایمیدرو در سطح کشور ادامه 

یابد.
سرپرســت هیات عامل ایمیدرو ابــراز امیدواری کــرد در دوره جدید با 
همکاری خانواده بزرگ ایمیدرو، بهره وری سیستم افزایش یابد و ایمیدرو 

در جایگاه واقعی خود قرار بگیرد.

و ایمیدر رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی خبر داد

و در سکوهای بخش خصوصی آغاز به کار معاملات خودر
خریدار   رئیس مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی )تتا( گفت: با همکاری مرکز 
توســعه تجارت الکترونیکــی، معاونت 
علمــی ریاســت جمهــوری، معاونــت 
راهبردی قوه قضاییــه، بخش خصوصی و 
فراجا، خرید و فروش الکترونیکی خودرو 
در بســتر ســکوهای بخــش خصوصی 

امکان پذیر شد.
 »امین کلاهــدوزان« در نشســت خبری 
دســتاوردهای مرکــز توســعه تجــارت 
الکترونیکی افزود: در مرکز تتا ۲ اقدام قابل 
توجه رونمایی می شــود که برای هر کدام 
بیشتر از یک ســال زمان صرف شده است؛ 
یکی از آن ها ســامانه معامــلات خودرو در 
سکوی بخش خصوصی و دیگری رونمایی 
از امکان برگــزاری مزایده های اجرای ثبت 
قوه  قضاییه در سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت است.
وی گفــت: بحث معاملات تجاری کشــور 
در حوزه هــای مختلــف اهمیــت زیادی 
دارد و یکــی از آن هــا مربوط بــه خودرو 
اســت. تجارت الکترونیکی برای این حوزه 
ظرفیت اعتماد و شــفاف ســازی را ایجاد 

می کند.
کلاهدوزان ادامــه داد: در ایــن بخش کار 
فشرده ای شروع شــد که همکاران فراجا و 
معاونت راهبــردی قوه قضاییــه همکاری 
خوبــی در این بخش داشــتند. حاصل این 
جلسات پاییز سال گذشــته به دست آمد. 
مرکز توســعه تجارت الکترونیکی بر اساس 

شیوه نامه ای که تدوین شده بود، فراخوانی 
را منتشــر کــرد. ۹ شــرکت خصوصــی 
تقاضای خود را اعلام کردند که ۲ شــرکت 
تست های اولیه خود را با موفقیت پشت سر 
گذاشــته اند و می توانند فعالیت خود را آغاز 

کنند.
وی گفت: این سکوها قرار نیست انحصاری 
باشند، بلکه شرکت های که در این حوزه کار 
می کنند رویکرد بخش خصوصی را دارند و 
مردم می توانند انتخاب کنند که به شــکل 

ســنتی کار خود را پیش ببرند یا به شــکل 
دیجیتال و امروزی.

این مسئول با بیان اینکه امیدوارم به زودی 
شــاهد فعالیت ســکوهای جدید در حوزه 
بازار الکترونیکی خرید و فروش الکترونیک 
خودرو باشــی، درباره نحــوه کارکرد این 
ســامانه گفت: یکی از این سامانه ها در واقع 
بستری برای ایجاد یک قولنامه الکترونیکی 
خودرو اســت. در ایــن ســامانه خریدار و 
فروشــنده پس از ثبت معامله خود، کدی 

از فراجــا دریافــت می کنند کــه معامله را 
امــن می کند و این ســامانه اکنــون آماده 

بهره برداری است.
کلاهدوزان اضافه کرد:  ســامانه دیگر برای 
کاهش هزینه ها، افزایش ســرعت معامله و 
کاهش کلاهبرداری توسعه داده شده است. 
در این ســامانه امکاناتی برای کســب و 
کارهایی که معاملات خودرو را به شکل 
ســنتی انجام می دهنــد در نظر گرفته 
شده اســت که بتوانند از پنل خودشان 

استفاده کنند.
وی توضیح داد: در این پلتفرم نیاز نیســت 
خریدار و فروشــنده به شــکل حضوری در 
جایی حاضر شــوند، آن ها به شکل همزمان 
درخواســت خــود را ثبت کــرده و مبایعه 

نامه ای را به شکل برخط دریافت می کنند.
رئیس مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی 
خاطرنشان کرد: در این سیستم پشتیبانی 

۲۴ ساعته وجود دارد.
در ادامــه این مراســم از امــکان برگزاری 
مزایده های اجــرای ثبت قــوه قضائیه نیز 

رونمایی شد.
»صابر مهری« نماینــده معاونت راهبردی 
قــوه قضاییــه دربــاره امــکان برگزاری 
مزایده های اجــرای ثبــت قوه قضاییه در 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
گفت: قــوه قضاییــه ابر پــروژه ای را تحت 
عنــوان هوشمندســازی فرایندهای خود 
طی کرد که یکی از آن ها مزایده های اجرای 

ثبت است.
وی بیان داشــت: روزانه ۲ میلیــون تردد 
در مجمع هــای قضایی انجام می شــود و 
بخش قابــل توجهی از ایــن ترددها امکان 

الکترونیکی  شدن دارند.
مهری خاطرنشان کرد: در طول سال ۱۰۰ 
هزار مزایده در کشــور انجام می شــود که 
مبلغ ریالــی آن ۵۰۰ هــزار میلیارد تومان 
است و برخط شــدن این مزایده ها می تواند 
تحولات خوبی را رقم بزند و شفاف ســازی 

بیشتری را موجب شود. 

سیگنال های مثبت وزیر اقتصاد به بازار سرمایه

  بورس باید سمبل اعتماد سهامداران باشد
در دیدار رهبر ملی ترکمنستان و هیئت همراه

وابط   رهبر انقلاب: گسترش ر
 براساس منافع مشترک به سود ایران 

و ترکمنستان است
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منطقی عنوان کرد
 قبل از واردات باید به فکر خدمات

و باشیم وش خودر  پس از فر

رئیس جمهور:
 توافقات راهبردی بین ایران و ترکمنستان 

صورت گرفت

 رئیس صندوق توسعه ملی استعفا داد
 پزشکیان نپذیرفت

سخنگوی صنعت آب کشور خبر داد
ودخانه   ها نسبت   کاهش ۱۴ درصدی آورد ر

 به میانگین ۵ ساله
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 میراث واقعی ضرغامی برای وزارت میراث
ویا تا واقعیت  از ر

شادی کابیانی، روزنامه نگار  ســوم شهریورماه، ســیدرضا صالحی امیری 
با خداحافظــی عزت الله ضرغامی بــر صندلی ارگ آزادی تکیــه زد و با وجود 
مخالفان و موافقان به عنوان ســومین وزیر میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 

گردشگری سکاندار شد.
در طول فعالیت ســازمان و ســپس وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشــگری او تنها معاون رئیس جمهوری یا وزیر ایــن وزارتخانه پراهمیت 
نبوده که غیرمتخصص بوده و شاید آشــنایی نسبی با الفبای این حوزه داشته 
است؛ این ســازمان )وزارتخانه( در طول سه دهه گذشــته به ویژه پس از هر 
ادغام همیشه شــاهد ســایه سیاســت بر فرهنگ، هنر و اقتصاد بوده  است؛ 
همیشه نقش حاشیه بر اصل را به سبب حضور افراد  ناآشنا، سیاسی و.. داشته 
است؛ که آن هم سبب مخدوش و بی اثرشــدن ماموریت اصلی این وزارتخانه 

شده است.

یادداشت

 پیشنهاد وزیر نیرو 
برای کاهش مصرف برق:

از پنکه استفاده از پنکه استفاده 
کنیدکنید

صفحه 4

مدیرکل سیاســت گذاری، برنامه ریزی راهبردی و 
مدیریت انرژی وزارت نفــت گفت: نبود بهره وری در 
بخش های مختلف مصرف انرژی سبب شده است با 
وجود تولید چند برابری گاز در چند ســال گذشته، 
همچنان کشــور دچار ناترازی بین عرضه و مصرف 

باشد.
به گزارش شــرکت ملی گاز ایران، »امید شاکری« 
در چهارمین نشست هم اندیشی مدیریت انرژی و 
کربن شرکت های گاز اســتانی با بیان اینکه کشور 
ما در حالی یک درصد از سهم تولید ناخالص داخلی 
جهان )GDP( را به خود اختصاص داده است که ۲ 
درصد از انرژی دنیا را مصرف می کند و این موضوع 
به معنای واقعی کلمــه، به منزله نبــود بهره وری 
است، افزود: شــدت انرژی به معنای میزان انرژی 

 GDP مصرفی بــرای تولید یــک واحد
اســت و مقایســه روند شــدت انرژی و 
ســرانه مصرف انرژی در برخی کشورها 
نشان می دهد در کشــوری مثل روسیه، 
مقدار مصرف کاهش داشــته؛ اما حتی در 
کشــورهایی مانند چین و هند که مصرف 
انرژی رشــد صعودی داشــته نیز شدت 

انرژی روندی نزولی به خود گرفته، اما در ایران هم 
شــاخص مصرف انرژی و هم شدت انرژی افزایشی 

بوده است.
وی با بیان اینکه بر اســاس فرمایشــات مقام معظم 
رهبری شــدت مصرف انرژی هم اکنون باید به نصف 
کاهش می یافت، افزود: باید آسیب شناســی جدی 
انجام شــود، زیرا نه تنها به اهــداف ابلاغی و تکلیفی 

موردنظــر نرســیدیم، بلکــه برعکس آن 
همگام برداشتیم و هدف را به سال ۱۴۲۰ 
موکول کردیم و این بدان معناســت که در 
تلاشــیم این تحقق نیافتن را به مرورزمان 

درمان کنیم.
مدیــرکل سیاســت گذاری، برنامه ریزی 
راهبردی و مدیریت انــرژی وزارت نفت 
خاطرنشــان کرد: نتیجه افزایش شــدت مصرف 
انرژی در کشور به خوبی در وضع ناترازی گاز مشهود 

است. 
باوجوداینکــه تولیــد و عرضه گاز در ۱۰ ســال 
گذشته چندبرابر شــد، اما به دلیل اینکه بهره وری 
در دیگر بخش ها رشد نداشــته، همه این تولیدات 
مصرف شــده و این نهایت بی برنامگی و اســتفاده 

نادرست از منابع است.
شــاکری با تشــریح دلایل ناترازی گاز و پیامدهای 
ناشــی از افزایش مصرف گفت: تا پایان برنامه هفتم 
توســعه، مصرف انرژی کشــور با همــکاری همه 
دستگاه های مســئول باید ۱۸درصد کاهش یابد که 
این مهم، نیازمند همکاری دستگاه ها ذیل این هدف 

است.
وی خاطرنشــان کرد: اجرای طرح هــای مدیریت 
تقاضا و بهینه سازی مصرف، تنها راه پرکردن فاصله 
میان عرضه و تقاضای گاز اســت و برای اجرای آن ها 
به ۱۰۴ میلیارد دلار ســرمایه گذاری در ۵ سال نیاز 

است. 
در غیر این صورت، روزبه روز شــاهد افزایش ناترازی 

گاز خواهیم بود.

انرژی

نبود بهره وری بخش مصرف، دلیل اصلی ناترازی انرژی است
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سخنگوی وزارت امور خارجه روسیه: 

بحران خاورمیانه ناشی از تمایل آمریکا برای حفظ سلطه منطقه ای است

در دیدار رهبر ملی ترکمنستان و هیئت همراه

وابط براساس منافع مشترک به سود ایران و ترکمنستان است رهبر انقلاب: گسترش ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 میراث واقعی ضرغامی برای وزارت میراث
ویا تا واقعیت  از ر

شــادی کابیانی، روزنامه نگار  سوم شهریورماه، ســیدرضا صالحی 
امیری با خداحافظی عزت الله ضرغامــی بر صندلی ارگ آزادی تکیه زد 
و با وجود مخالفان و موافقان به عنوان ســومین وزیر میراث فرهنگی، 

صنایع دستی و گردشگری سکاندار شد.
در طول فعالیت سازمان و سپس وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشــگری او تنها معاون رئیــس جمهوری یا وزیر ایــن وزارتخانه 
پراهمیت نبــوده که غیرمتخصص بوده و شــاید آشــنایی نســبی با 
الفبای این حوزه داشــته است؛ این ســازمان )وزارتخانه( در طول سه 
دهه گذشــته به ویژه پس از هر ادغام همیشه شــاهد سایه سیاست بر 
فرهنگ، هنر و اقتصاد بوده  اســت؛ همیشه نقش حاشــیه بر اصل را به 
سبب حضور افراد  ناآشــنا، سیاسی و.. داشته اســت؛ که آن هم سبب 
مخدوش و بی اثرشدن ماموریت اصلی این وزارتخانه شده است. البته؛ 
در این بین نباید از مدیریت ارشد افراد دلسوز و موثر همچون معزالدین 
و مرعشی به راحتی گذشــت.در روز خوش آمدگویی صالحی  امیری به 
ارگ آزادی، عزت الله ضرغامی وزیر فعال در رسانه دولت سیزدهم چند 
نکته را به عنوان عملکرد و دســتاورد حضورش در این وزارتخانه مطرح 

کرده است که نیازمند تأمل و تفسیری کوتاه دارد:
۱- صالحی امیری پس از گرفتن رای اعتماد مجلس در روز چهارشنبه 
مانند سایر وزرا تا شنبه به محل کار خود نرفت و در انتظار بازگشت وزیر 
ســابق از ســفر اربعین ماند. صالحی امیری با این رفتار به نوعی رعایت 
اصول اخلاقــی و ادای دین خود را در حمایت هــای ضرغامی از او برای 

نشستن بر کرسی ارگ به جا آورد.
ضرغامی در»مراسم خوش آمدگویی گفت نخســتین جلسه معاونان 
وزارتخانه با حضور آقای صالحی امیری اســت. علیرغم اینکه جلسات 
هماهنگی بــا صالحی امیری از مدت ها پیش شــروع شــده و معاونان 
وزارتخانه با آقای صالحی امیری جلســات و تعامل خوبی داشــتند و 

صالحی امیری را در نوشتن برنامه یاری داده اند.«
هرچند ایــن تعاملات نیز بیانگــر اخلاق و رفتار حرفــه ای ضرغامی و 
صالحی امیری است و کمتر در دوره های گذشته دیده شده است؛ لیکن 
اگر ارائه برنامه کاری ارائه شــده به مجلس با همفکری معاونان وزارت 
اتفاق افتاده است، نشان از آن اســت که معاونان در طول این سه سال 
موفق عمل کرده اند و همچنان همان دیدگاه ادامــه پیدا خواهد کرد؛  
نظرات کارشناســی فعالان، افراد متخصص و خبره دولتی و خصوصی 

در برنامه ها منعکس و مورد توجه  قرار نگرفته  است.
هرچند در دقیقــه نود صالحــی امیری، با دو یا ســه جلســه کوتاه با 
تشکل های گردشــگری آن هم به طور جداگانه، موجب جلب حمایت 
آنها شــد؛ لیکن اکثرا از تهیه کنندگان برنامه های وزیــر بی اطلاع اند.  
انتقادهایی که بسیاری از فعالان، کنشگران و برخی از کمیسیون های 
مختلف مجلس شورای اســلامی به صالحی امیری وارد کرده اند، ارائه 
برنامه کلی اســت. هم چنین نگاهی که به عرصه هــا و تعیین حریم ها 
داشته، نگرانی هایی را در میان کنشگران میراث فرهنگی و فعالان این 

حوزه به وجود آورده است.
۲- ضرغامی از تعامل با ائمه جماعت سراسر کشور سخن به میان آورده 
اســت؛ کاش مطرح کند چه نشســت ها و توافقات تاثیرگذاری با امور 
مساجد و سازمان اوقاف ویا نهادهای مرتبط داشته اند؟ اگر این جلسات 
موثر بوده اند، پس چرا هنوز درهای مساجد به روی گردشگران داخلی 
)خارجی پیشکش( بسته اســت و از ظرفیت های مساجد به عنوان یک 

مکان امن و تمیز استفاده نشده است.
مکان های مذهبی در تمام دنیا به عنوان یک پتانســیل دیده  می شوند 
که در کشور ما نادیده گرفته می شــود و حتی در ساعات برگزاری نماز 
)تجربه شخصی نویســنده در زمان نماز صبح( درهای ورود به مساجد 
محلــی در یک منطقه گردشــگری بســته و حتی امکان اســتفاده از 
سرویس بهداشــتی آن هم وجود ندارد.به نظر می رسد برخلاف طرح 
مکرر موضوع سرویس بهداشتی از ســوی ضرغامی و نمایش بازدید از 
سرویس ها در رسانه ها و شبکه های اجتماعی برنامه و اقدامات اجرایی 

مشخصی در پایان مسئولیت ضرغامی ارائه نشد.
۳- ضرغامی لغو روادید با  ۳۰کشــور، امکان سفر و حضور ۳/۵ میلیارد 
گردشگر بدون ویزا به ایران را مهم ترین دستاورد خود می داند؛ در حالی 
که هنوز با گذشت چندین ســال از آغاز فعالیت، این وزارتخانه حساب 
آمار اقماری و آمار صحیح از ورود گردشــگران وجود ندارد. کاش اعلام 
می کرد که چه تعداد از این ۳.۵ میلیارد گردشــگر وارد ســفره نحیف 
گردشگری ایران شده اند، آن هم باوجود بحران های فراوان در منطقه، 

لغو تورها و تعطیلی سفارتخانه هاو... .
وزیرسابق حتما مطالعه نکردند که بسیاری از کشــورهای لغو روادید 
شده، یا گردشگر خروجی محدود دارند یا مقصد ایران برای آنان جذاب 

نیست؛ صرف لیست کردن کشورها توریست جذب نخواهد شد.
ضمن اینکه؛ برخی کارشناسان حوزه گردشگری و سفر معتقد هستند، 
عمدتا لغو ویزا به معنی رونق در صنعت گردشگری نیست، شاید لغو ویزا 
یکی از شاخص های افزایش سفر باشــد که به کاهش هزینه سفر منجر 
می شود اما؛ ویزای دو طرفه و لغو ویزا با کشورهایی که گردشگر فرست 
هســتند از اولویت برخوردار اســت و برای لغو آن باید چارچوب های 

مختلفی را در نظر گرفت که به نفع صنعت گردشگری ایران باشد. 
لغو روادید بهتر است در مورد کشــورهایی اتفاق بیفتد که از لحاظ رتبه 
اقتصادی در ســطحی بالاتر باشــند. یک گردشــگری اروپایی به طور 
متوســط دو هزارتا دو هزار و پانصد یــورو برای پرواز ، تــور و ...  هزینه 
می کند و مبلــغ قابل توجهی هم به خرید ســوغات و صنایع دســتی 
اختصاص می دهد. در حالی که معمولا یک مسافر از کشوری با اقتصاد 

ضعیف تر نمی تواند چنین آورده ای برای کشور داشته باشد.
۴-  برگزاری منظم جلسات شورای عالی میراث فرهنگی و گردشگری 
به عنــوان مهم ترین مرجع بــرای اتخاذ تصمیمــات قانونی، برگزاری 
جلسات منظم با تشکل های ملی سه حوزه تخصصی و گروه های علمی 
- دانشگاهی و اصحاب رسانه از جمله موضوعاتی بود که با ظرفیتی که 

ضرغامی  در دولت داشت می توانست آنها را به نتایج مثبت برساند.
او با اســتفاده از خرد جمعی اســتادان، مدیران و فعالان می توانست با 
هماهنگــی و هم افزایی تمامی ارکان و ذینفعــان، نتایج مطلوب وقابل 
دفاعی در پایــان کار خود ارائه کند. برخلاف وجــود انتقادات جدی به 
عملکرد وزیر ســابق و انتظار توجه وزیرجدید )صالحی امیری( به رفع 
اشــکالات دوره ضرغامی، باید جانب انصاف را رعایت کرد و تلاش های 
وزیر ســابق را در انتهای دوره کرونا، فعال کردن ویزای ایران برای آغاز 
تورهای ورودی پســاکرونا ، کمــک به رفع مشــکلات هتل ها و مراکز 
پذیرایی که به دلیــل نقص حجاب پلمب شــده بــود، پیگیری ثبت 

آثارهای جهانی و انتخاب برخی از مدیران و معاونان کارآمد ارج نهاد.

با حکم فرمانده معظم کل قوا؛
وهای  اسکندر مؤمنی جانشین فرماندهی کل نیر

وی انتظامی شد مسلح در نیر
 رهبر معظم انقلاب اســلامی طی حکمی، وزیر کشــور را به ســمت 
جانشــین فرماندهی کل نیروهای مســلح در نیروی انتظامی منصوب 
کردند. رهبر معظم انقلاب اســلامی طی حکمی اسکندر مومنی وزیر 
کشور را به ســمت جانشــین فرماندهی کل نیروهای مسلح در نیروی 
انتظامی منصوب کردند.برابر ابلاغیه ریاســت دفتر فرماندهی کل قوا، 
حضرت آیت الله العظمی خامنه ای فرماندهی معظــم کل قوا در تاریخ 
۳ شهریور ۱۴۰۳ »اسکندر مومنی« وزیر کشــور را به سمت جانشین 

فرماندهی کل نیروهای مسلح در نیروی انتظامی منصوب کردند.

یادداشت

تریبون

 رئیس جمهور گفت: توافقــات راهبردی میان ایران 
و ترکمنســتان صورت گرفــت که ان شــاءالله این 
توافقات منجر به گســترش همکاری های فی مابین 

شود.
دکتر مسعود پزشکیان در نشســت خبری مشترک با 
»قربانقلــی بردی محمداف« رهبر ملی ترکمنســتان 
اظهار داشــت: امــروز روز مبارکــی برای مــا بود که 
در خدمــت رهبر ملی کشــور ترکمنســتان بودیم و 

گفت وگوی خوب و موثری بیــن ما صورت 
گرفت.

وی افــزود: توافقــات راهبردی میــان ما و 
ترکمنستان به امضا رســید و امیدواریم که 
این ارتباطات و توافقات منجر به گســترش 
همــکاری فی مابیــن در ســایر زمینه های 

همکاری شود.
وی اظهار داشــت: امیدواریم رهبر عزیز ترکمنستان 

ایام خوبــی را در ایــران ســپری کنند و ان 
شــاءالله در زمان بســیار نزدیکی در عشق 
آباد با ایشــان دیدار خواهیم داشت و آنچه را 
نوشتیم را به صورت عملیاتی دنبال خواهیم 

کرد.
 »قربانقلــی بردی محمداف« بــه منظور 
دیدار با مقامات رســمی کشــورمان صبح 
چهارشنبه ۷ شــهریور۱۴۰۳ وارد فرودگاه مهرآباد 

تهران شد و مورد اســتقبال رســمی خانم »فرزانه 
صادق مالواجرد« وزیر راه، مسکن و شهرسازی قرار 

گرفت.
همچنیــن مراســم امضای اســناد همــکاری میان 
ایران و ترکمنســتان با حضور »مســعود پزشکیان« 
رئیس جمهور کشورمان و »قربانقلی بردی محمداف« 
رهبر ملی این کشور برگزار شد و طی این مراسم چهار 

سند همکاری میان دو کشور به امضا رسید.

رئیس جمهور از اعضای دولت خواست که کنترل تورم، 
رشــد و رونق تولید، مدیریت صحیــح فضای مجازی، 
موضوع سفرهای استانی و حفظ و ارتقای نگاه و رویکرد 
مردمی دولــت چهاردهم را به عنوان نــکات محوری 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب اسلامی، به شکل جدی 

مورد توجه قرار دهند.
دکتر مســعود پزشــکیان در جلســه هیات دولت 
صبح چهارشنبه ۷ شــهریور ۱۴۰۳، ضمن تبریک 
و گرامی داشــت هفته دولت، یاد و خاطره شهیدان 
رجایــی و باهنــر، از رهبر معظم انقلاب اســلامی 
برای فرصت دیدار و رهنمودهای ایشان قدردانی 
کــرد و از همکاران خــود در دولت خواســت که 
کنترل تورم، رشــد و رونق تولید، مدیریت صحیح 

فضای مجازی، موضوع ســفرهای استانی 
و حفظ و ارتقای نگاه و رویکرد مردمی دولت 
چهاردهم به عنوان نکات محوری فرمایشات 
ایشــان را به شــکل جدی مورد توجه قرار 

دهند.
رئیس جمهور بــا بیان اینکه بــا مردم بودن 
هرگز به معنای پوپولیســت بودن نیســت، 

افزود: برای بنده اینجا بودن سخت تر از حضور داشتن 
کنار و در میان مردم اســت؛ باور جــدی دارم که مردم 
ولی نعمت ما هســتند و باید خالصانه و صادقانه به آنها 

خدمت کنیم.
دکتر پزشــکیان در بخش دیگری از سخنانش ضمن 
آرزوی موفقیت برای معاون حقوقی و رئیس ســازمان 

حفاظت محیط زیســت به عنــوان اعضای 
جدید هیئت دولت، از همــه اعضای کابینه 
خواســت در انتخــاب معاونیــن و مدیران 
مجموعه تحــت مدیریت خود، بر اســاس 
شــاخص ها و شایســتگی افراد را منصوب 
کنند و از انتخاب مدیران بر اســاس دوستی، 
نزدیکی های سیاســی و نظایــر آن به طور 

جدی پرهیز کنند.
رئیس جمهور با تاکیــد بر اینکه اگر در تمام ســطوح 
اینگونه عمل کنیم، شــعار وفاق ملی مــا برای مردم 
باورپذیرتر شده و وحدت و انسجام تقویت خواهد شد، 
اظهار داشت: اگر افراد بر اساس شایستگی و توانمندی 
انتخاب و منصوب شوند، مشارکت، امید و اعتماد مردم 

به دولت نیز افزایش خواهد یافت.
دکتر پزشــکیان همچنین با تاکید بــر ضرورت باور 
افراد به اجرای ســند چشــم انداز، سیاســت های 
کلی ابلاغــی و قانون برنامه گفت: منشــا اختلافات، 
منیت افراد اســت. اگر باور داشــته باشــیم که باید 
این اســناد و سیاست های بالادســتی را اجرا کنیم، 
دیگر اختــلاف موضوعیتی نــدارد. همــه باید باور 
داشته باشــند که حق ندارند خارج از چارچوب سند 
چشم انداز، سیاســت های کلی ابلاغی و قانون برنامه 

کار کنند.
گفتنی است، در این جلسه به پیشنهاد رئیس جمهور 
و با تاییــد هیات دولت، دکتر »فاطمــه مهاجرانی« به 

عنوان سخنگوی جدید دولت منصوب شد. 

رئیس جمهوری

رئیس جمهوری

خریدار  »ماریــا زاخارووا« ســخنگوی 
وزارت امور خارجه روســیه تاکید کرد که 
سلطه طلبی آمریکا در خاورمیانه به تشدید 

تنش ها در منطقه منجر شده است.
 ماریــا زاخــارووا، ســخنگوی وزارت امور 
خارجه روســیه در مصاحبه با خبرگزاری 
»اســپوتنیک« اعــلام کــرد: وضعیــت 
دراماتیــک کنونی خاورمیانه از بســیاری 
جهــات نتیجه تمایل ایــالات متحده برای 
حفظ نفوذ و ســلطه خود در ایــن منطقه 

است.
زاخارووا خاطرنشان کرد: تمایل واشنگتن 
به حفظ نقش انحصــاری میانجی گری در 
مناقشه بین اســرائیل و جنبش فلسطینی 
حماس، به حفظ وضعیــت موجود و حذف 
مســائل کلیدی از فراینــد حل وفصل این 
بحران بر اســاس تصمیمات ســازمان ملل 

کمک کرده است.
این مقام روســی تاکید کرد: تقویت حضور 
نظامی آمریکا در منطقه می تواند به تشدید 

بیشتر مخاصمات منجر شود.
وی افزود: روســیه از اقداماتی که می تواند 
منجر بــه اجتناب از تشــدید اوضــاع در 

خاورمیانه شود، حمایت می کند.

گروه هــای مقاومت فلســطین ۱۵ مهرماه 
۱۴۰۲ برابر با هفتــم اکتبر ۲۰۲۳ عملیات 
غافلگیرکننده ای با نام »طوفان الاقصی« را 
از غزه )جنوب فلسطین( علیه مواضع رژیم 
اســرائیل آغاز کردند که پس از ۴۵ روز نبرد 
و درگیری، ســوم آذرماه ۱۴۰۲ برابر با ۲۴ 
نوامبر ۲۰۲۳، میان اسرائیل و حماس آتش 
بس موقت چهار روزه یا همــان وقفه برای 
تبادل اســرا میان حماس و اسرائیل برقرار 

شد.
 این وقفه یا آتش بس موقت هفت روز طول 
کشید و سرانجام ۱۰ آذر برابر با اول دسامبر 
۲۰۲۳ بــه پایان رســید و رژیم اســرائیل 

حملات علیه غزه را از سرگرفت.
عملیات طوفان الاقصی که پس از ســال 
هــا جنایات رژیم اســرائیل علیــه مردم 
مظلوم فلســطین صورت گرفــت، منجر 
به کشته شــدن یک هزار و ۱۳۹ اسرائیلی 
شد. وزارت بهداشــت غزه نیز اعلام کرد 
که از ابتدای جنــگ غزه )۱۵ مهر ۱۴۰۲( 
تاکنون شمار شهدای نوار غزه به ۴۰ هزار 
و ۵ نفر و تعداد زخمی هــا نیز به ۹۲ هزار و 

۴۰۱ نفر رسید.
با گذشــت بیش از ۱۰ مــاه از حمله رژیم 

اســرائیل، بخش وســیعی از نــوار غزه در 
بحبوحه محاصره فلج کننده و انسداد ورود 
مواد غذایی، آب تمیز و داروها ویران شــده 

است.
اسرائیل در دادگاه بین المللی دادگستری 
)ICJ( به نسل کشــی متهم شــده است. 
دیوان مذکور به رژیم اســرائیل دســتور 
داد که به ســرعت حملات خود در شــهر 
جنوبی رفح، جایی که بیش از یک میلیون 
فلسطینی قبل از حمله به آن در ۶ مه )۱۷ 
اردیبهشــت( به آنجا پناه بــرده بودند، را 

متوقف کند.
با وجود درخواســت میانجیگران از جمله 
مصر، آمریکا و قطر برای توقف خصومت ها و 
دستیابی به آتش بس و توافق تبادل اسرا، تل 
آویو همچنان به حملات مرگبار خود علیه 
غزه ادامه می دهد.تاکنــون مذاکرات میان 
حماس و اسرائیل با میانجیگری مصر و قطر 
و مشــارکت آمریکا برای برقراری آتش بس 
در غزه و تبادل اســرا میان دو طرف به هیچ 

نتیجه ای نرسیده است.
اسماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی حماس 
و مذاکــره کننده این جنبش بــرای توافق 
آتش بس، بامــداد چهارشــنبه ۱۰ مرداد 

که برای حضور در مراســم تحلیف ریاست 
جمهوری دکتر مسعود پزشکیان به تهران 
آمده بود، به شهادت رســید. یحیی السنوار 
که اسرائیل معتقد اســت حملات ۷ اکتبر 
)۱۵ مهر( را ســازماندهی کرد، پس از ترور 
اســماعیل هنیه در تهران ، به  عنوان رئیس 

دفتر سیاسی حماس منصوب شد.
او که ۶۲ ســال ســن دارد ریاست جنبش 
حماس در نوار غزه را برعهده داشــته است. 

الســنوار در ســال ۱۹۸۹ میلادی )۱۳۶۸ 
شمســی( از ســوی یک دادگاه اسرائیل به 
چهار بار زندان ابد به علاوه ۲۵ ســال زندان 
محکوم شــد اما در نهایت بعد از ۲۲ ســال 
حبس در ســال ۲۰۱۱ در معامله و مبادله 
زندانیان آزاد شــد؛ وی از جملــه رهبران 
حماس به شــمار می رود که آمریکا نامش 
را در فهرست ادعایی افراد تحت تعقیب قرار 

داده است.

خریــدار   معــاون اول رئیــس جمهور 
تصویب نامه هیــأت وزیــران در خصوص 
تکلیــف دســتگاه های اجرایی نســبت به 
پرداخت حق عضویت جمهوری اســلامی 

ایران در ســازمان ها و مجامــع بین المللی 
مربوط در ســال ۱۴۰۳ )۲۰۲۴ میلادی( را 

ابلاغ کرد.
محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور 
تصویب نامه جلســه ۲۰ تیر امســال هیأت 
وزیران در خصــوص پرداخت حق عضویت 
جمهوری اســلامی ایران در ســازمان ها و 
مجامع بین المللی را به وزارت امور خارجه، 
ســازمان برنامه و بودجه کشــور، معاونت 
حقوقی رییــس جمهور و بانــک مرکزی 

جمهوری اسلامی ایران ابلاغ کرد.
بر اساس این مصوبه دســتگاه های اجرایی 

موضوع ایـــن تصویب نامه مکلفند از تاریخ 
ابلاغ نسبت بـــه پرداخت حـــق عضویت 
دولت جمهوری اسلامی ایران در سازمان ها 
و مجامع بین المللی مربوط در سال ۱۴۰۳ 
)۲۰۲۴ میلادی( با رعایت قوانین و مقررات 
مربوط و بندهــای آتی ایــن تصویب نامه 
اقدام و پس از پرداخت، اســناد مربوط را به 
معاونت حقوقی رییس جمهور )امور توافق 

های بین المللی( ارسال کنند.
همچنین ســازمان برنامه و بودجه کشــور 
مکلف اســت اعتبار لازم جهــت پرداخت 
حق عضویت سال ۱۴۰۳ )۲۰۲۴ میلادی( 

دولت جمهوری اســلامی ایران در سازمان 
ها و مجـــامع بین المللــی موضوع جدول 
پیوست را به ترتیب اولویت اعلامی از سوی 
معاونــت حقوقی رییس جمهور )حســب 
تصویب کارگــروه بررســی عضویت های 
دولت جمهوری اســلامی ایران در سازمان 
ها و مجامع بین المللی( از محـل اعتبارات 
قانون بودجه ۱۴۰۳ کــــل کشور با عنوان 
»حق عضویت مجامع بین المللی و سازمان 
ملل متحد« تــأمین و بـه دستگاه اجرایی 

ذی ربـط تخصیص دهـد.
مطابق تصویب نامه مذکور هیأت وزیران، 

بانک مرکــزی جمهوری اســلامی ایران 
مکلف است پس از ابلاغ ایـن تصویب نامه، 
ارز مورد نیاز برای اجرای آن را تأمین و بـه 
محـــض دریافت معادل ریالی از دستگاه 
اجرایــی طرف عضویت نســبت به تحویل 
آن بـــه نـــرخ تســعیر مبنای محاسبه 
قانون بودجـه سـال ۱۴۰۳ کل کشور و از 
محل ارزهای متعلق به دولــت اقدام کند. 
دستگاه های اجرایی مکلفنـد بلافاصله پس 
از دریافت ارز، نسبت به پرداخت حق عضویت 
سازمان ها یا مجامع بین المللی مربوط اقدام 

کنند.

رئیس جمهور: توافقات راهبردی بین ایران و ترکمنستان صورت گرفت

ح کرد؛رهنمودهای رهبر انقلاب مورد توجه جدی اعضای دولت باشد رئیس جمهور در جلسه هیات دولت مطر

خریدار   رهبــر معظم انقلاب اســلامی 
با تاکید بر اینکه گســترش روابط براساس 
منافع مشترک به ســود هر دو کشور است، 
گفتنــد: امیدواریــم با حضــور دولت تازه 
نفس آقای دکتر پزشــکیان، امور مربوط به 
گســترش روابط دو کشــور با شدت و قوت 

بیشتری ادامه یابد.
 حضرت آیــت الله خامنــه ای رهبر معظم 
انقلاب اســلامی در دیدار آقای »قربانقُلی 
برَدی محمدافُ« رهبر ملی ترکمنســتان 
و هیئت همراه ،گســترش روابط دو کشور 
را دارای اولویت فراوان دانســتند و گفتند: 
روابط ایران و ترکمنستان در سال های اخیر 
گســترش خوبی پیدا کرده اســت اما هنوز 
ظرفیت های بســیاری برای همکاری های 
بیشــتر وجود دارد که باید از آنها اســتفاده 

شود.
ایشــان با تاکید بر اینکه گســترش روابط 
براساس منافع مشترک به سود هر دو کشور 
اســت، افزودند: امیدواریم با حضور دولت 
تازه نفس آقای دکتر پزشکیان، امور مربوط 
به گسترش روابط دو کشور با شدت و قوت 

بیشتری ادامه یابد.

رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به انگیزه بالای 
رئیس جمهور کشــورمان برای گســترش 
روابط با ترکمنســتان، خاطر نشان کردند: 

خانم صــادق وزیــر راه و شهرســازی نیز 
به عنــوان رئیس کمیســیون مشــترک، 
توافق های دو کشــور را دنبال خواهند کرد 

تا به نتایج مطلوب برسند.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با اشاره 
به سخنان رهبر ملی ترکمنســتان درباره 

طرح های مشــترک میان دو کشور از جمله 
طرح بزرگراه جنوب به شمال و طرح توسعه 
خط لوله گاز ترکمنســتان، این طرح ها را 
مهم ارزیابــی کردند و گفتنــد: اجرای این 
طرح های بــزرگ با حضور کارشناســان و 
متخصصان ایرانی، روابط صمیمی دو کشور 

را بیش از پیش نزدیک تر خواهد کرد.
در این دیدار کــه آقای پزشــکیان رئیس 
جمهور نیز حضور داشــت، آقای »قربانقُلی 
برَدی محمدافُ« رهبر ملی ترکمنستان، دو 
کشور را خویشــاوند یکدیگر خواند و گفت: 
مذاکرات خوب و ســازنده ای را در تهران با 
آقای رئیس جمهــور داشــتم و امیدوارم 
موافقت نامه های امضا شده به نتایج خوبی 

برسند.
رهبــر ملــی ترکمنســتان همچنیــن با 
گرامیداشــت یاد و خاطره آقای رئیســی 
رئیس جمهور فقید، بــه اقدامات ارزنده ی 
وی برای گســترش روابط دو کشور اشاره 
کــرد و افــزود: مــرز طولانی و مشــترک 
ترکمنســتان با ایــران همواره مــرز صلح 
و دوســتی بوده و خواهــد بود و مــا آماده 

گسترش روابط در همه حوزه ها هستیم.

عارف مصوبه پرداخت حق عضویت ایران در مجامع بین المللی را ابلاغ کرد



منطقی عنوان کرد

و باشیم وش خودر قبل از واردات باید به فکر خدمات پس از فر

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 رئیس صندوق توسعه ملی استعفا داد
 پزشکیان نپذیرفت

یک منبع موثق از اســتعفای مهــدی غضنفری رئیــس هیئت عامل 
صندوق توسعه ملی در هفته گذشــته خبر داد. او چند بار هم در دولت 
ابراهیم رئیسی استعفا داده بود که هر بار با درخواستش موافقت نشده 

بود.
بنا به گزارش های رســیده به اکوایران، مهدی غضنفری رئیس هیئت 
عامل صندوق توسعه ملی هفته گذشــته در نامه ای خطاب به مسعود 

پزشکیان رئیس جمهور، استعفای خود را تقدیم کرده بود.
هنوز علت اســتعفا مشــخص نیســت اما احتمالا این اســتعفا را باید 
روش معمول به منظور باز گذاشتن دســت رئیس جمهور برای تمدید 

ماموریت فرد و یا تغییر او دانست.
 

رئیس صندوق توسعه ملی پس این استعفا، ملاقاتی را با رئیس جمهور 
داشــته که بعد از آن توئیتی را منتشر کرده اســت.آنچه از این توئیت 
استنباط می شود آنست که رئیس جمهور با استعفای او موافقت نکرده 

و اینبار هم تیر غضنفری به سنگ خورده است!
به علاوه مطابق با آنچه غضنفری در این توئیت نوشــته اســت، رییس 
جمهور عملکرد صندوق را مثبت ارزیابی کرده و سیاســت های فعلی 
صندوق توســعه ملی را با نــگاه توســعه ای خود و دولــت چهاردهم 
هم جهــت می دانــد. همچنین رئیــس جمهور برای حل مشــکلات 

حکمرانی در صندوق توسعه ملی قول مساعد داده است.

از وزارت در دولت احمدی نژاد تا ایده حکمرانی متعالی
بســیاری اســم غضنفری را وقتی شــنیدند که در دولت دوم محمود 
احمدی نژاد وزیر صمت شــد. در ســال های اخیر نیز او با حکم ابراهیم 
رئیســی به ســمت عضو و رئیس هیــأت عامل صندوق توســعه ملی 

منصوب شد.
غضنفری در سال های ریاست جمهوری حســن روحانی اما به تاسیس 
»مدرسه حکمرانی شــهید بهشــتی« رو آورد و آن جا بود که بیشتر بر 

مفاهیم و نظریات مربوط به حکمرانی متمرکز شد. 
رئیس هیئت عامل صندوق توسعه ملی معتقد اســت ارزش ها ثابت و 

بدون تغییر است، اما شیوه حکمرانی زمینی و قابل تغییر است.
او در گفت وگــو چند مــاه پیش توضیح داد که بســیاری از مســائل و 
چالش های کشور ریشه در شیوه حکمرانی دارد: »راهکارهایی که برای 
حل مسائل کشــور انتخاب می کنیم از یک گسیختگی و بهم ریختگی 
آشکار رنج می برد که نشــان می دهد، تئوری که براساس آن، این شیوه 

حکمرانی را برپا کردیم، محتاج مداقه و تعمق بیشتری است.«
غضنفــری در آن گفت وگو تاکید کرده بود که »اهــداف« حکمرانی را 
باید از متون دینی گرفت اما »شیوه ها« را خیر؛ بلکه این رجوع به تجربه 
بشری است که به ما نشــان می دهد شــیوه های کارآمد تامین اهداف 
چه ها هســتند. او این مباحث خود را ذیل عنوان »حکمرانی متعالی« 

تعریف می کند.
این نگاه غضنفری با موضع پزشــکیان درباره کار علمی و کارشناســی 

هماهنگ به نظر می رسد.

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران خبر داد
رشد ۱۶درصدی خرید گندم در سال جاری

 مدیرعامل شــرکت مادرتخصصی بازرگانی دولتی از رشد ۱۶ درصدی 
خرید تضمینی گندم نســبت به سال گذشــته و ثبت بالاترین میزان 
خرید در کشــور خبر داد و گفــت: از ابتدای فصل برداشــت تاکنون با 
همکاری کشــاورزان و مباشــرین بیــش از ۱۱.۷ میلیــون تن گندم 
خریداری شد.سید ســعید راد  درباره رکورد خرید تضمینی گندم در 
سال جاری اظهار داشت: امسال با رشد ۱۶ درصدی خرید گندم نسبت 
به سال گذشته، بالاترین میزان خرید تضمینی محقق شد که نسبت به 

سال های گذشته بی سابقه بوده است.
وی با معرفی ۱۰ اســتان  برتر خرید تضمینی گندم، افزود: بیشــترین 
حجم خرید تضمینی گندم به ترتیب مربوط به استان های خوزستان، 
کردســتان، گلســتان، فارس، کرمانشــاه، همدان، آذربایجان غربی، 
آذربایجان شرقی، لرستان و خراســان رضوی است.مدیرعامل شرکت 
بازرگانی دولتی ایران تصریح کرد: با توجه بــه این میزان حجم خرید، 
اســتان  های گلســتان و اصفهان در خرید تضمینی گندم رشد ۱۰۰ 
درصدی، خراسان شمالی رشد ۸۱ درصدی، مرکزی رشد ۷۵ درصدی 

و همدان رشد ۷۲ درصدی نسبت به سال گذشته داشتند.
به گفته راد، برخی استان  های کشور رشــد بین ۲۱ تا ۴۰ درصدی در 

خرید گندم تجربه کرده اند.
 

 رشد ۱۰۳ درصدی توسعه خدمات بندری 
و دریایی در اقتصاد دریامحور

مدیرکل برنامه ریزی، توســعه مدیریت و منابع سازمان بنادر گفت: در 
راستای اقتصاد دریا محور، رشد ۱۰۳ درصدی خدمات حوزه دریایی و 

بندری به ثبت رسید.
محمدحســین علامه مدیرکل برنامه ریزی، توســعه مدیریت و منابع 
ســازمان بنادر با بیان اینکه در ایران توجه به اقتصاد در قالب برنامه ها 
وجود داشته است، گفت: نزدیک به پنج هزار و ۸۰۰ کیلومتر مرز آبی در 
کشور وجود دارد و بیشتر صادرات کشور و تجارت ها از طریق دریا انجام 
می شود. در نتیجه توجه به بحث اقتصاد دریا محور موضوع مهمی است 

که توجه ویژه ای هم به آن شده است.
وی ادامه داد: ســازمان بنادر هم وارد بحث اقتصاد دریا محور شده و ما 
در دوره قبل هم اقدامات مهمی در این حوزه انجام دادیم. به طوری که 
بیش از ۱۰۳ درصد پیشــرفت در برنامه های پیش بینی شده داشتیم و 
در این بخش ســازمان بنادر به اهداف خود توجه ویــژه دارد و ظرفیت 
کانتینری کشــور به ۷.۸ میلیون رســیده و ظرفیت کانتینری را هم تا 
۹ میلیون افزایش خواهیم داد.علامه بیان داشت: در سیاست های کلی 
پیش بینی شده اســت که یک مجموعه در حوزه اقتصاد دریا ورود کند 
که دولت، نهاد ریاست جمهوری را مشخص کرده است. ما راهبردهایی 
را در ســازمان بنادر تعیین کردیــم که این راهبردهــا همزمان با بقیه 
بخش هاســت و نخســتین موضوعی که مدنظر اســت همین موضوع 

توسعه اقتصاد دریا محور است.
مدیــرکل برنامه ریزی، توســعه مدیریــت و منابع ســازمان بنادر و 
دریانوردی اظهار داشت: ظرفیت ســازی از موضوعاتی است که برای 
کشور و اقتصاد دریا بسیار مهم اســت و در کنار آن، موضوعات ایمنی و 

محیط زیست از موارد مورد توجه است.
وی افزود: با همکاری وزارت امور خارجه ارتباط با خارج از کشور هم جز 
برنامه ها و راهبردهای ما به شمار می رود و حدود ۲۰۰ نفر تعهد خدمت 
۱۰ ســاله دادند و ما مجوزهای آن را اخذ کردیم. همچنین استفاده از 

ظرفیت شرکت های دانش بنیان در تأمین نیازها ضروری است.

بازار

عضو اتاق بازرگانی ایران معتقد اســت دلالان بازار ارز 
با جوسازی و شــایعه پراکنی در صدد سوء استفاده از 

آزادسازی پول های بلوکه شده ثبت نام خودرو هستند.
یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و 
عراقدر خصوص شائبه ورود پول های آزادشده ثبت نام 
خودرو به بازار ارز گفــت: برخی ادعا می کنند پول های 
آزادشــده که تا چندی پیــش برای ثبت نــام خودرو 
در بانک ها بلوکه شــده بود، بلافاصله به بازار ارز و طلا 
سرازیر خواهد شد که این ادعا کاملا غلط است. در واقع 
این پول ها به همان جایی مــی رود که قبلا بوده و بعید 

است به جز سپرده در بانک ها به بازار دیگری 
برود. 

وی افزود: هر چنــد برخی افراد نیز شــاید 
جای مشخصی برای سرمایه گذاری نداشته 
باشند و فکر کنند شــرایط جدیدی برایشان 
پیش آمده و تحت تاثیر فضاســازی دلالان و 
سوداگران، پول خود را به ســمت بازار ارز و 
طلا ببرند که این عده نیز بسیار اندک هستند. 

این فعال اقتصادی ادامه داد: معتقدم ســوداگران بازار 
ارز از هر فرصتی برای ســوق دادن مردم به ســرمایه 

گذاری در این بازار اســتفاده کرده و به فکر 
کســب ســود از ایجاد موج هیجانی در بازار 

هستند. 
به عنوان مثــال حتی اگر ادعا شــود در کره 
مریخ، آب پیدا شــده، باز هم دلالان بازار این 
موضوع را بــه ارز ربط می دهند تــا با ایجاد 
هیجانات کاذب بتوانند از دارایی و ســرمایه 

مردم ناآگاه سوء استفاده کنند.
 البته درآمد و کاسبی این ســوداگران و دلالان هم در 
همین موارد است و این افراد بلافاصله بعد از هر اتفاقی 

سعی در ایجاد اخلال و هیجان در بازار دارند. 
آل اسحاق خاطر نشــان کرد: پیش از این هم شاهد 
آن بودیم بعد از آزاد شــدن پول هــای بلوکه، اتفاق 
خاصی نمی افتاد و ســرمایه مردم بــه همانجایی باز 
می گشت که قبل از بلوکه شدن پول در آنجا نگهداری 

می شد. 
این بار نیز بعید اســت این حجم از سرمایه فورا تبدیل 
به طلا و ارز شود، چراکه در یک ســال و نیم اخیر ثابت 
شده، ســود ســپرده بانکی بازدهی بیشتری نسبت به 

سرمایه گذاری در بازار ارز دارد.

اتاق

خریدار  رئیس مرکــز نوآوری حمل ونقل 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت درباره 
واردات خــودرو و خدمات پــس از فروش 
توضیــح داد که متاســفانه در برخی مواقع 
به دلیل عجلــه ای که سیاســت گذار برای 
واردات خــودرو دارد، از ایــن قاعده غفلت 
می شــود در حالی کــه پیــش از واردات 
خدمات پــس از فروش بایســتی در داخل 

مستقر شود.
منوچهــر منطقــی، در رابطه بــا موضوع 
پیش خریــد مواداولیه مورد نیــاز صنعت 
خودروسازی کشــور، ضمن تاکید بر اینکه 
پیش خرید مواد اولیه امری دو طرفه است، 
اظهار کرد: یــک طرف موضوع شــخصی 
اســت که قصد پیش خرید دارد که بایستی 
نقدینگی کافی در اختیار داشــته باشــد و 
طرف دیگر اینکــه تامین کننــده کالا هم 
تمایل به این کار داشــته باشد. به طور مثال 
زمانی که خودروســاز می خواهد محصولی 
را تهیه کند، لازم است که ۷۰ درصد قیمت 
خودرو را به عنوان نقدینگی داشــته باشد تا 

در اختیار خریدار قرار دهد.
رئیس مرکز نــوآوری حمــل و نقل وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، بــا بیان اینکه این 
موضوع در تمامی شرایط سال برآورد نمی 
شود، گفت: بنابراین خودروساز هم به سمت 
پیش خریــد نخواهد رفت و اگــر هم پیش 
خریدی انجام دهد، معمولا پیش خریدهای 
کوتاه مدتِ کمتر از سه ماهه است. در حال 
حاضر روش تامین مواداولیه خودروسازان 
به صــورت همزمــان اســت، در حقیقت 
همزمان با گرفتن ســفارش تولید خودرو، 

سفارش تامین مواداولیه هم انجام می شود.
وی خاطرنشــان کــرد: زمانکیــه پیــش 
خریدی صــورت می گیرد، بحــث حمل و 
انبارداری هــم نکته حائز اهمیتی اســت؛ 
چرا که این مواد، حجم بســیار زیادی را در 

بر می گیرد.
منطقی در رابطه بــا تمایل عرضه کنندگان 
به مدل پیش فــروش مواد اولیــه تصریح 
کرد: بطور مثال، تامین کنندگان ورق های 
فولادی محصول خود را در بورس و به قیمتِ 
روز عرضه می کنند تا از حداکثر ســود هم 
بهره مند شــوند، بنابرایــن احتمالا چندان 

تمایل به پیش فروش ندارنــد اما نکته مهم 
و قابل توجه این اســت کــه در حال حاضر، 
عوامل مربوط به پیش خریــد مواداولیه در 

داخل با یکدیگر هماهنگی لازم را ندارند!.

تامین ارز خودروسازان، دوسال است 
که روی روال نیست...

ایــن مقــام مســئول در وزارت صمت در 
گفت وگو با یــک برنامه رادیویــی تصریح 
کرد: مشــکلات مربوط به حــوزه صنعت 
خودروسازی شــامل دو بخش است؛ بخش 
اول مربــوط به خــودِ خودروســاز و بخش 

دیگر مربوط به مجموعه عواملی اســت که 
خودروســاز چندان دخالتــی در آن ندارد 
اما به هرحــال تحت تاثیر ایــن عوامل قرار 
می گیرد. مســائل مربوط به خودروسازی 
بیشــتر به امور مدیریتی مجموعه همچون 
فرآیند تولیــد، تامیــن، بازاریابی و تحویل 
محصول مرتبط اســت؛ امــا عوامل بیرونی 
مواردی همچون مباحــث مربوط به تامین 
ارز است که خودروســاز برای تولید خودرو 
به آن نیاز دارد اما متاســفانه این تامین ارز 
طی دوسال گذشته، بسیار دچار فراز و فرود 

شده است.

رئیس مرکز نــوآوری حمل ونقــل وزارت 
صمت ضمن تاکید براینکه تاخیر در تامین 
ارز سبب می شود که خودروســاز نتواند به 
موقع به تعهدات خــود عمل کند، گفت: در 
حال حاضــر ۵۰ درصد مشــکلات صنعت 
خودروسازی کشــور به عوامل بالادستی و 
۵۰ درصد به عوامل داخلی خود خودروساز 
مربوط می شود. چنانچه خودروساز مسائل 
و مشــکلات داخلی خود را رفع کند، عوامل 
بالادستی هم تمایل بیشتری به حل و فصل 

مشکلات در این حوزه خواهند داشت.

قبل از واردات خودرو، باید به فکر 
خدمات پس از فروش بود

منطقی در ادامه  بــه موضوع واردات خودرو 
اشاره و خاطرنشان کرد: نکته مهم این است 
که پیش از واردات خــودرو، خدمات پس از 
فروش خودرو بایســتی در داخل مســتقر 
شوند؛ متاســفانه در برخی مواقع، به دلیل 
عجله ای که سیاســت گذار بــرای واردات 

خودرو دارد، از این قاعده غفلت می شود.
رئیس مرکز نــوآوری حمل ونقــل وزارت 
صمت ضمن اشــاره به قید صریح موضوع 
انتقال فناوری در قبــال واردات خودرو در 
قانون ســاماندهی خودرو، تصریح کرد: در 
حقیقت یعنی چنانچه کسی بخواهد خودرو 
وارد کند، در قبــال واردات بایــد فناوری 
خــودرو را هم انجــام دهــد؛ موضوعی که 
چندان توجه جدی به آن نشد. متاسفانه این 
بند از قانون ســاماندهی خودرو، یا رعایت 
نمی شــود یا بعضا برخی به دنبال کمرنگ 

کردن این بند قانونی هستند.

و، بازارها را برهم نمی زند؟ رئیس اتاق ایران و عراق:چرا پول های آزاد شده ثبت نام خودر

ارزیابی یک کارشناس از تیم اقتصادی دولت: واقع بین  هستند

هشدار به دولت چهاردهم
خریدار  یــک منتقد اقتصــادی درباره 
جهت گیری دولت در زمینه کنار گذاشتن 
سیاست های تعدیل ساختاری، گفت: مردم 
در سالهای گذشته فشار سنگینی را تجربه 
کردند و اقداماتــی مانند اصلاحات قیمتی، 
در وضعیت فعلی به معنای آوردن فشــاری 
مضاعف به ســفره های کوچک شده مردم 
خواهد بود.محمد تقی فیاضــی در رابطه با 
ویژگی های تیم اقتصادی دولت چهاردهم 
گفت:» به باور مــن مهم ترین ویژگی دولت 
فعلی نســبت به دولت گذشته در این است 
کــه جهت گیری هــای کلان و اساســی 
درســت تری دارنــد. درواقع مســئولان 
اقتصادی دولت چهاردهم در همان ابتدای 
راه نشــان دادند که نســبت به مسائل دید 

بهتری دارند.«
این منتقــد اقتصــادی در مــورد رویکرد 
برنامه ای دولت فعلی عنوان کرد:» متاسفانه 
در این زمینه هنوز برنامــه به معنای واقعی 
آن ندیدیم. البته هر کدام از وزرا ســندی با 
عنوان برنامه تهیــه کردند اما این اســناد 
مشــابه برنامه های دیگر اجرا شده در کشور 
اســت. درواقع نیاز امروز اقتصاد، برنامه به 
معنای راهبرد و اهداف صرف نیســت و باید 

به راه های رسیدن به آنها هم بپردازد.«
او ادامه داد:» این که اقتصــاد باید ۸ درصد 
رشد کند را نمی توان برنامه واقعی دانست، 
چرا که مســاله اصلی چگونگی دستیابی به 

این میزان رشد است. یعنی باید در برنامه به 
پیش نیازهای رشد ۸ درصدی و راه های رفع 
موانع اشاره کرد. مثلا به محاسبه نیاز کشور 
به میزان سرمایه گذاری مورد نیاز و راه های 
جلب سرمایه گذاران هم باید اشاره شود. در 
غیر این صورت ماننــد برنامه های تاکنونی 
صرفا بیان رویاها و آرزوهــا خواهد بود و در 

عمل به اهدافش نمی رسد.«
کارشــناس اقتصاد کلان و بودجه در ادامه 
یادآور شد:»با این حال فکر می کنم که وزرا 

در آینده برنامه تفصیلی تهیه بکنند.«
او با اشــاره به وزرای فعلی دولــت و وزرای 
دولت ســیزدهم گفت:»به طرز مشهودی 
وزرای انتخاب شده دولت، مدیران تواناتری 
از اسلاف خود هستند. در میان آنها همگی 
به اقتصاد به چشــم یک علــم می نگرند. به 
همین جهت بعید است اظهارات غیرعلمی 
و غیرمنطقــی کــه می شــنیدیم را دوباره 
بشــنویم. وزرای فعلی افرادی هســتند با 
سوابق مدیریتی گســترده و این یک تفاوت 

بارز میان دو دولت فعلی و پیشین است.«
فیاضی واقــع بینی  را  دیگــر ویژگی دولت 
چهاردهــم در مقایســه با دولت گذشــته 
دانســت و عنوان کرد:» پس اگــر بخواهم 
ویژگی های دو دولت را در مرحله فعلی پیدا 
کنیم در سه موضوع واقع بینی، جهت گیری 
درست و مدیران توانا می توان آن را خلاصه 
کرد. این میان رویکرد دولت در سیاســت 

خارجی هم رویکردی اســت کــه می تواند 
با کاهــش تحریم ها، فرصتهــای اقتصادی 

بیشتری را به وجود آورد.«
ایــن تحلیل گر دربــاره اهمیــت موفقیت 
همــه وزرای پیشــنهادی در جلــب نظر 
مجلس و اهمیــت همراهی قــوه مقننه با 
دولت گفت:»کشــور در سال جاری در یک 
بلاتکلیفی طولانی و چند ماهه درگیر بوده 
است. اتفاقات پی در پی موجب شد تا بازار، 
مــردم و مذاکرات دیپلماتیک، رها شــوند. 
در این وضعیت این که تمام وزارتخانه های 
کشــورمان وزیر دارنــد، نویدبخش خروج 
از بلاتکلیفی فعلی اســت. به باور من این که 
تمام وزرای پیشــنهادی دولت با مخالفت 
مجلس روبه رو نشــده اند، فرصــت و زمینه 
خوبی اســت که وزرا با انرژی مثبت ناشی از 
همدلی میان قوا و جناح های سیاسی حاکم 

کار خود را شروع کنند.«
او در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه با توجه 
به واقعیات موجود، چــه مطالبه ای از دولت 
چهاردهــم منطقی اســت، گفت:»ببینید 
بزرگترین مشــکل اقتصاد کشــور ما تورم 
بالا و فزاینده است. این یک مشکل قدیمی 
است که در دولت سیزدهم تشدید هم شده 
است. تا خرداد ۱۴۰۴ اگر دولت موفق شود 
نرخ تورم را تا حدود ۲۰ درصد کاهش دهد، 
به نظر من موفق بوده است. اگر بتواند تورم 
را به زیر ۲۰ درصد هم برســاند که می توان 

گفت کار بزرگتری هم کرده است.«
او افزود:» تورم گرچه یک مشکل اقتصادی 
اســت اما خود بــه مولد انــواع بحران های 
سیاســی، اجتماعی، فرهنگــی و امنیتی 
است. پس کنترل نرخ تورم نه تنها می تواند 
بــه التیام بخــش مهمی از اقتصاد کشــور 
منجر شــود، بلکه می تواند به بهبود سرمایه 
اجتماعــی و کاهش تنش هــای جامعه هم 

کمک کند.«
فیاضی درباره اینکه چقدر کاهش چشمگیر 
تورم در شــرایط تحریمی ممکن اســت، 
توضیــح داد:» تورم را می توان در شــرایط 
تحریمی کنترل کرد. در واقع با حاکم شدن 
انضباط بر بخش مالــی و بودجه ای، بخش 
مهمی از ناتــرازی بودجه مرتفع می شــود 
که به طبع کاهش تــورم را هم بــه همراه 
خواهد داشت. بدون تحریم کسری بودجه 
با درآمدهای نفتی جبران می شــد ولی این 

هنر نیست. مســاله مهم این است که باید 
خرج اقتصاد به اندازه درآمد آن باشــد. این 
امر در شــرایطی که کشور دچار محدودیت 
در منابع خــود اســت، از قضــا مفیدتر و 
ضروری تر هم هســت.«فیاضی در رابطه با 
رویکرد تثبیت گرایانه دولــت فعلی یادآور 
شد:» مردم ایران چند ســال بسیار سخت 
را سپری کرده اند. سالهایی که حتی قدرت 
خرید آنها با وجود تــورم نزدیک ۵۰ درصد 
جبران نشد. فقر دامن بخش مهمی از مردم 
را گرفته است. در این شرایط اصلاح قیمتی 
دوباره، به معنای آوردن فشاری مضاعف به 
جامعه اســت. ضمن اینکه دولت می تواند 
با حاکم کردن انضباط مالــی تا حد زیادی 
از ناترازی ها بکاهــد. در واقع اصلاحاتی که 
منجر به کاهش نوســانات فعلی شوند و به 
ثبات بخشــی بیانجامد، نیاز ضروری کشور 

است.«

خریدار  رئیس انجمن مراکز اســقاط و بازیافت خودرو 
با اشــاره به اســقاط ۱۱۲ هزار خودروی فرســوده طی 
۴ ماه، گفت: اگــر روال به همین شــکل پیش رود تعداد 
اسقاط خودرو تا پایان سال به ۲۵۰ تا ۳۰۰ هزار دستگاه 
می رسد.محمودی مشهدی شریف رئیس انجمن مراکز 
اسقاط و بازیافت خودرو در مورد آخرین وضعیت اسقاط 
خودروهای فرســوده، اظهار کرد: پس از ابلاغ آئین نامه 
اسقاط خودروهای فرسوده، ســرعت اسقاط خودرو در 
کشور افزایش یافت به گونه ای که تا یکم مرداد ماه حدود 
۱۲۰ هزار دستگاه خودرو برای اسقاط ثبت نام کردند که 
از این میزان کارهای مربوط به اسقاط ۱۱۲ هزار دستگاه 

خودرو انجام شد.
وی افزود: البته در بخش موتورســیکلت های فرســوده 
بسیار ضعیف هســتیم و تعداد اسقاط بســیار کم بوده و 

می توان گفــت نزدیک به صفــر بوده اســت. در بخش 
کامیون های فرســوده هم فقط در حد چند هزار دستگاه 
بود. بنابراین ۹۰ درصد ثبت نامی ها برای اسقاط مربوط 
به خودروهای سواری بوده اســت.رئیس انجمن مراکز 
اسقاط و بازیافت خودرو در مورد میزان اسقاط خودرو در 
سال ۱۴۰۲ گفت: در ۱۲ ماه سال گذشته صرفاً ۷۲ هزار 
دستگاه خودرو اسقاط شــد در حالی که تا یکم مرداد ماه 
۱۲۰ هزار دستگاه داشــتیم بنابراین اگر روال به همین 
شکل پیش رود تعداد اسقاط خودرو تا پایان سال به ۲۵۰ 

تا ۳۰۰ هزار دستگاه می رسد.
وی درباره اینکه طبق برنامه هفتم چند هزار خودرو باید 
در سال اسقاط شود؟ افزود: بر اساس برنامه هفتم توسعه 
ســالانه باید ۵۰۰ هزار خودروی فرســوده اسقاط شود 
بنابراین با توجه به اینکه در ســال اول برنامه قرار داریم 

اسقاط ۳۰۰ هزار خودرو مطلوب به نظر می رسد.
مشهدی شــریف در مورد طرح های اســقاط خودرو هم 
گفت: برای اسقاط چند طرح داریم که یک طرح مربوط 
به طرح جایگزینی خودروســازان اســت و دیگری هم 
طرحی اســت که مراکز اســقاط ۴۰ درصد مبلغ لاشه 

خودرو را به صاحب خودروی فرسوده می پردازند.
 تعداد خودروهای ســواری در حال تردد در کشــور ۲۱ 
میلیون دستگاه است که از این تعداد یک میلیون و ۳۰۰ 
هزار دستگاه که ۶ درصد این خودروها را تشکیل می دهد 
فرسوده اســت. البته اگر سن فرســودگی را ۱۵ سال در 
نظر بگیریم تعداد این خودروها به ۲.۵ میلیون دســتگاه 
می رسد.۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه موتورسیکلت 
در سطح کشور تردد می کند که از این تعداد ۹۰ درصد و 
به عبارتی ۱۱ میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه موتورسیکلت 

فرســوده اســت.از یک میلیون و ۱۰۰ هزار دســتگاه 
کامیون، کامیونت و کشــنده نیز ۲۵۰ هزار دستگاه )۲۳ 
درصد( فرسوده اســت. تعداد اتوبوس های درون شهری 
در حال تردد در سطح کشــور ۲۲ هزار دستگاه است که 
از این تعداد ۱۸ هزار دســتگاه و بــه عبارتی ۸۲ درصد 

فرسوده است.
۱۳ هزار دســتگاه از ۲۳ هــزار دســتگاه اتوبوس برون 
شــهری در حال تردد در کشور، فرســوده است که این 
تعداد ۵۷ درصد کل اتوبوس های برون شهری را تشکیل 
می دهد. همچنین از ۴۰۰ هزار تاکســی در حال تردد در 
کشــور ۱۹۰ هزار دستگاه فرسوده اســت که ۴۸ درصد 
این ناوگان را تشکیل می دهد. ۳۴ هزار خودرو دولتی در 
سطح کشــور تردد می کند که ۳۲ درصد از این خودروها 

یعنی ۱۱ هزار خودرو دولتی، فرسوده است.

وی فرسوده اسقاط شد و: ۱۱۲ هزار خودر رییس انجمن بازیافت خودر



پیشنهاد وزیر نیرو برای کاهش مصرف برق:
از پنکه استفاده کنید 

وزیر نیرو گفت: برای کاهش مصرف برق می توان از روش هایی استفاده 
کرد به طور مثال به جای اســتفاده از وســایل سرمایشی پر مصرف می 
توان از پنکه استفاده کرد.عباس علی آبادی در گفت وگویی تلویزیونی، 
درباره قبض برق خانه شــخصی خود، اظهار کرد: جزو مشــترکان کم 
مصرف هســتیم و قبض این ماه خانواده ما به دلیل اســتفاده از کولر و 

وسایل سرمایشی حدود ۱۰۰ هزار تومان آمده است.
وی با اشــاره به راه کارهای کاهش مصرف برق، افزود: در گذشــته که 
برق نبود، مردم از روش هایی استفاده می کردند که این دوران را پشت 
ســر بگذارند، به طور مثال می توان به جای اســتفاده از سیستم های 

سرمایشی پر انرژی، از پنکه استفاده کرد.
وی در واکنش به این صحبت که پنکه دیگر منســوخ شده است، گفت: 
در خیلی از کشــورها همچون ژاپن همچنان از این سیســتم استفاده 

می شود.

سخنگوی صنعت آب کشور خبر داد
ودخانه   ها نسبت   کاهش ۱۴ درصدی آورد ر

 به میانگین ۵ ساله
 ســخنگوی صنعت آب گفت: با وجود سال نرمال بارشی، ورودی سدها 

نسبت به متوسط پنج ساله کاهش ۱۴ درصدی داشته است.
»فیروز قاســم زاده« افزود: باتوجه به اینکه بر اساس مدل های اقلیمی، 
شانس وقوع شــرایط زیر نرمال از نظر نزولات جوی و نیز گرمای بالای 
نرمال در پاییز پیش رو بالا است، مدیریت مصرف آب برای کاهش فشار 
به منابع آبی امری اجتناب ناپذیر اســت.وی بیان داشت: در حال حاضر 
که تا پایان سال آبی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ کمتر از یک ماه مانده، بارش کشور 

۲ درصد بیشتر از نرمال و ۱۹ درصد بیشتر از سال گذشته بوده است.
قاسم زاده ادامه داد:  با این حال باتوجه به تداوم سال های خشک در سه 
سال آبی گذشته، آورد رودخانه ها جبران نشــد؛ به طوری که به عنوان 
یک شاخص، ورودی به مخازن ســدها با وجود رشد ۶ درصدی نسب به 
سال گذشته، نسبت به متوسط پنج ساله با کاهش ۱۴ درصدی روبه رو 
بوده است.سخنگوی صنعت آب، میزان پرشدگی سدهای کشور را در 
حال حاضر ۵۱ درصد دانست و اضافه کرد: با تمرکز بر مدیریت مصارف، 
این میزان در مقایسه با سال گذشته با افزایش ۱۱ درصدی و در مقایسه 

با مقدار متوسط پنج ساله با افزایش ۶ درصدی همراه است.
وی اظهار داشت: در سال آبی جاری بر اساس شبکه مبنای باران سنجی 
وزارت نیرو، به دلیل بارش متفاوت در مناطق مختلف کشور، تغییرات 
استان ها نســبت به نرمال در دامنه ۱۷ درصد کاهش تا ۵۲ درصد رشد 
متغیر بوده است، و استان های بوشــهر، تهران، چهارمحال وبختیاری، 
قزوین، فارس و سمنان با بیشــترین کاهش بارش در شرایط زیر نرمال 

قرار داشته اند.
قاســم زاده خاطرنشــان کرد: به طور کلی بارش های ۱۷ استان بالای 
نرمال بوده است که استان هایی چون یزد، سیستان و بلوچستان، ایلام، 

آذربایجان غربی بالای ۲۰ درصد رشد داشته اند.

پرُشدگی 30 درصدی سدهای تهران
سخنگوی صنعت آب کشور با اشاره به اینکه همین امر باعث شده است 
درصد پرشدگی مخازن سدها نیز در استان های مختلف متفاوت باشد، 
گفت: به طور مثال ســدهای تهران در حال حاضــر دارای ۳۰ درصد 
پرشدگی هستند که نسبت به متوسط پنج ساله با کاهش ۱۹ درصدی 

مواجه هستند.
وی افزود: در چنین شرایطی توجه به امر مدیریت مصرف ضروری است 
تا از این طریق بتــوان اثرات کاهش منابع آبــی و بارش های زیر نرمال 

احتمالی در پاییز پیش رو را جبران کرد.

برق مشترکان پرمصرف شهر تهران قطع می شود
شــرکت توزیع برق تهران بزرگ طی اطلاعیه ای اعلام کرد: در صورت 
عدم کاهش مصرف برق توسط مشــترکان پرمصرف در راستای حفظ 

پایداری شبکه، نسبت به اعمال محدودیت و قطع برق اقدام می شود.
به نقــل از وزارت نیرو، شــرکت توزیع بــرق تهــران در اطلاعیه ای به 
مشترکان پر مصرف هشدار داد و اعلام کرد: به اطلاع مشترکان شرکت 
توزیع نیروی برق تهران بزرگ و تمامی شــهروندان تهرانی می رساند 
با توجه به اســتفاده از تمامی ظرفیت های فنی بــه منظور تأمین برق 
مورد نیاز تمامی مشترکان پایتخت، حفظ پایداری شبکه، بدون تداوم 

همراهی هموطنان تهرانی امکان پذیر نخواهد بود.
ضمن تشــکر از تمامی مشــترکانی که با رعایت الگوی صحیح مصرف 
مــا را همراهی کرده اند، به دلیــل افزایش مصرف و در راســتای حفظ 
پایداری شبکه و رعایت عدالت شهروندی، شــرکت توزیع نیروی برق 
تهران بزرگ اقدام به ارســال پیام هشدار به مشــترکان پرمصرف این 

کلان شهر کرد.
بدیهی اســت در صورت عدم کاهش مصرف برق توســط مشــترکان 
پرمصرف پیرو هشــدارهای داده شده این شــرکت در راستای حفظ 
پایداری شــبکه، نســبت به اعمال محدودیت و قطع برق مشترکین 

پرمصرف اقدام خواهد کرد.

یک کارشناس انرژی مطرح کرد
 تغییر شیوه سهمیه بندی بنزین برای 

جبران ناترازی
یک کارشــناس انرژی گفت: هم اکنون وضعیت مصرف بنزین مناسب 

نیست و برای حل ناترازی بنزین باید شیوه سهمیه بندی تغییر کند.
علی قنبری کارشناس انرژی و استاد دانشگاه با اشاره به این همه مردم 
و نه تنها کســانی که خودرو دارند، باید از نعمت بنزین بهره مند شوند، 
اظهار کرد: بنزین مساله مهم و تأثیر گذاری بر زندگی آحاد مردم است 
به همین دلیل دولت باید در تصمیم گیری به تمام ابعاد زندگی مردم و 

تأثیراتی که بر جای می گذارد دقت کند.
وی ادامه داد: تصمیم دولت باید به گونه ای باشــد همه از این نعمت بهره 
مند شــوند و حتی افرادی که خودرو هم ندارند ســهمیه بنزین دریافت 
کنند.این کارشناس انرژی اضافه کرد: این شیوه یک ضعف اساسی دارد 
با وجود اینکه سیاســت گذار هدف مثبتی از تصویب و اجرای آن داشته 
است و در این جهت بوده است که به دهک های پایین جامعه کمک بشود 
و از آنها حمایت بشود و به این وســیله جایگاه این افراد را بالاتر بیاوریم.

وی خاطرنشان کرد: ولی متأسفانه می بینیم در ۴ دهه گذشته نتیجه این 
تخصیص برعکس بوده است. به جای اینکه این سیاست گذاری منجر به 
این شود که قشر محروم و دهک های اول و دوم و سوم و حتی چهارم را به 
سمت دهک های بالاتر هدایت کنیم کســی که در دهک هشتم و نهم و 

دهم است از این یارانه های مستقیم بهره برده است.

جرایم دیرکرد بیمه شخص ثالث بخشوده شد
طرح بخشودگی جرایم دیرکرد بیمه شخص ثالث آغاز شد.

به گــزارش روابط عمومــی بانک رفــاه کارگران، طرح بخشــودگی 
۱۰۰درصــدی جریمه تمامی وســایل نقلیــه موتــوری زمینی فاقد 
بیمه نامه شــخص ثالث از روز جمعه ۲ شــهریور ماه آغاز و تا پایان روز 
شنبه ۳۱ این ماه ادامه دارد و بر این اســاس وسایل نقلیه که بیمه خود 
را به موقع تمدید نکرده اند، می توانند بــدون پرداخت جریمه، با خرید 

بیمه شخص ثالث، جرایم دیرکرد بیمه را حذف کنند.
این طرح به منظور تشــویق دارندگان وســایل نقلیه فاقد بیمه نامه به 
خرید بیمه نامه شخص ثالث، ترویج فرهنگ بیمه ای و حمایت از اقشار 
ضعیف و آســیب پذیر جامعه به مناســبت آغاز هفته دولت و همچنین 
ولادت باسعادت حضرت رســول اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع(، در 

حال اجرا است.
شایان ذکر است، شرکت کارگزاری رســمی بیمه مستقیم برخط رفاه 
فرازان هدف از شــرکت های تابعه بانک رفاه کارگران آمادگی دارد ارائه 
خدمات در این زمینه به دارندگان وســایل نقلیه فاقد بیمه نامه شخص 
ثالث را دارد. علاقه مندان می توانند برای کســب اطلاعات بیشــتر با 

شماره ۸۸۹۲۵۹۰۷ – ۰۲۱ تماس حاصل کنند.  

سرپرست بانک دی:
وه مالی دی باید در راستای تقویت  اقدامات گر

بانک دی باشد
جلســه ارزیابی عملکرد گروه مالی دی با حضور سرپرســت و اعضای 
هیأت مدیره بانک دی برگزار شــد.به گزارش روابط عمومی بانک دی، 
اسماعیل جلیلی سرپرست بانک دی در این جلســه با بیان اینکه باید 
برای انضباط بخشی و نظارت بر شــرکت های زیرمجموعه گروه مالی 
دی دســتورالعملی تدوین و رابطه بانــک با گروه مالی بر اســاس آن 
تنظیم شــود، گفت: انتظار داریم اثر عملکردی فعالیت های گروه مالی 

درصورت های مالی بانک به صورت ویژه مشخص باشد.
وی با اشــاره به اخذ موافقت اصولی تأسیس صندوق سرمایه گذاری در 
املاک و مستغلات توسط بانک دی، تأکید کرد: معاونت مالی بانک باید 
با همکاری گروه مالی، گزارش پیشرفت عملیات اجرایی این پروژه را به 

شکل مستمر در اختیار اعضای هیأت مدیره قرار دهد.
جلیلی همچنین با بیــان این که ضــرورت دارد اقدامــات لازم برای 
برگزاری مجمع عمومی ســالیانه بــه قید فوریت در دســتور کار قرار 
گیرد، اظهار کرد: باید با اجرای برنامه ابلاغی تحول بانک و نیز واگذاری 
ســرمایه گذاری غیربانکی و بهبود وضعیت مالی بانک، زمینه مناسب 

تقویت ارزش معاملاتی سهام بانک در بازار سرمایه فراهم شود.
سرپرست بانک دی با قدردانی از اقدامات انجام شده در گروه مالی دی، 
انضباط ایجاد شــده در گروه و شــرکت های زیرمجموعه را قابل تقدیر 
خواند و گفت: مولدســازی دارایی  های بانک با فــروش اموال مازاد در 
اختیار شــرکت های زیرمجموعه گروه مالی، می تواند به افزایش توان 

بانک در خدمات رسانی به مشتریان منتهی شود.
همچنین محمدرضا ادبی، نایب رئیس و فریدون رشــیدی و همت الله 
حسین زاده، اعضای هیأت مدیره بانک، در این جلسه رهنمودهای لازم 
به منظور بهبود عملکرد گروه مالی را ارائه کردند.در ابتدای این جلســه 
مهدی معدن چی زاج، مدیرعامل و مدیران گروه مالی دی، گزارشــی از 

عملکرد گروه و شرکت های زیرمجموعه آن ارائه کردند.
وی اظهار امیدواری کرد با تعیین تکلیف هرچه سریعتر املاک مربوط 
به شرکت های زیرمجموعه گروه مالی، منابع آزادسازی شده در راستای 

تقویت نقدینگی در بانک دی به کار گرفته شود.

گردهمایی پزشکان عمومی کشور با حمایت 
بیمه سینا برگزار شد

بزرگترین گردهمایی پزشکان عمومی کشــور همزمان با فرا رسیدن 
روز پزشک با حمایت بیمه سینا در تهران برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی بیمه ســینا؛ همایش پزشکان عمومی سراسر 
کشــور با عنوان تازه های بالینی و مراقبت های اولیه در طب عمومی با 
هدف افزایش ســطح دانش علمی پزشــکان در خصوص بیماری های 
شایع و با حمایت شــرکت بیمه سینا در دانشــگاه علوم پزشکی ایران 
برگزار شــد.در این همایش ۳ روزه که با حضور پرشور پزشکان سراسر 
کشــور همزمان با گرامیداشت روز پزشک تشکیل شــد، بیمه سینا با 
حضور در غرفــه اختصاصی، خدمات بیمه ای مرتبط با پزشــکان نظیر 
بیمه مسئولیت پزشــکان و پیراپزشــکان و بیمه آتش سوزی مطب و 
ساختمان پزشکان را با شرایط ویژه به این قشر تلاشگر ارائه کرد و مورد 

استقبال آنان قرار گرفت.
این گزارش می افزاید، در بخشــی از این همایش، مســعود پزشکیان 
رئیس محترم جمهوری اسلامی ایران به همراه وزیر بهداشت درمان و 
آموزش پزشکی با حضور در جمع پزشکان و در سخنانی، ضمن تبریک 
روز پزشــک بر تلاش برای ارتقاء جایگاه پزشــکان و کمک به رفع درد، 

رنج و بیماری مردم تاکید کرد.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن تاکید کرد
ح نهضت ملی مسکن   پیگیری جدی طر

در چارچوب برنامه هفتم توسعه
 مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن با اشــاره به اینکه اجرای برنامه 
هفتم توسعه یک ضرورت و تکلیف است، دســتور تهیه آیین نامه های 
این برنامه در رابطه با بخش زمین و مســکن را صادر کــرد و تهیه این 

آیین نامه ها را یکی از اولویت های سازمان متبوعش خواند.

به گزارش سازمان ملی زمین و مسکن، »ارســلان مالکی« در نشست 
پیگیری آخرین وضعیت پیشــرفت طرح نهضت ملی مسکن در کشور 
افزود: احکام مرتبط با ماموریت های ســازمان ملی زمین و مسکن در 
برنامه توسعه هفتم قبلا احصا شده اســت و تهیه آیین نامه های مربوط 

به آن باید هرچه سریع تر انجام شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی همچنین در خصــوص آخرین وضعیت 
پروژه های آماده ســازی اراضی شهری و شــهرک های مسکونی طرح 
نهضت ملی مسکن، تصریح کرد: در مجموع یک هزار و ۶۳۲ پروژه آماده 
سازی به مساحت بیش از ۵۱ هزار هکتار در کشور آغاز شده که ظرفیت 
واحدپذیری این پروژه ها بیش از یک میلیون و ۵۶۵ هزار واحد مسکونی 

است.
تامین زمین برای شهرهایی که نیاز به زمین در آنها وجود دارد، پیگیری 
الحاق اراضی مسکونی در دســتور کار، تصویب مکان یابی شهرک ها و 

توافق با نهادها و بخش خصوصی از تاکیدات این جلسه بود.
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سیگنال های مثبت وزیر اقتصاد به بازار سرمایه

  بورس باید سمبل اعتماد سهامداران باشد

وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی در  خریدار 
روزهاهی اخیر ســیگنال های مثبتی را به اقتصاد 
کشــور داد که از آن جمله می توان به بازگشــت 
اعتماد ســهماداران به بازار سرمایه و رفع ناترازی 

شبکه بانکی کشور اشاره کرد.
 بازار ســرمایه در ماه های گذشــته بــه ویژه یک 
ماه اخیــر، روزهــای خوشــایندی را ســپری 
نکرد و شــرایط تا آنجا پیش رفت کــه نهادهای 
سیاســت گذاری اقتصــاد کشــور از جمله بانک 
مرکزی به مســئله ریزش ســهام ورود کردند تا 
بتوانند بــا برنامه های حمایتی، خروج ســرمایه 
و کاهش ارزش ســهام را مهار و کنترل کنند. در 
کنار آن ســازمان بورس نیز بــا اقدامات کنترلی 
خود، از جمله ایجاد محدودیت در دامنه نوســان 
و همچنین درخواست تزریق نقدینگی از صندوق 
توســعه، راهکارهای خــود را بــرای کنترل این 
وضعیت و در نهایت بهبود شــرایط و حال و هوای 

بازار سرمایه به آزمون نهاد.
پیامدهای این اقدامات را بازار ســرمایه و فعالان 
اقتصادی به فال نیک گرفتنــد و در روزهای بعد 
شاهد رشد پلکانی ارزش سهام و بازگشت شاخص 
کل بازار سرمایه به کانال دو میلیون بودیم. با این 
حال هنوز محدودیت دامنه نوسان وجود دارد که 
نشان از تدام سیاست کاهش ریسک در این بازار 
داشــته و باید منتظر باشــیم که با بهبود شرایط 
موجود در بازار سرمایه، شــاهد کاهش وضعیت 

چالشی این بخش از اقتصاد کشورباشیم.
خبر بهتــر آنکــه، عبدالناصر همتــی  وزیر امور 
اقتصادی و دارایی  در مراسم معارفه به عنوان وزیر 
اقتصاد و تکریم از وزیر اقتصاد پیشین که با حضور 
رئیس جمهور برگزار شــد، در صحبت های خود 
ســیگنال های مثبتی را به بازار ســرمایه مخابره 

کرد.

ســکاندار وزارت اقتصاد با واقف بودن بر وضعیت 
اقتصــادی موجود خاطر نشــان کرد: شــرایط 
اقتصادی ســخت اســت اما اراده اصلاح هم در 
دولت چهاردهم وجود دارد و بــه مردم اطمینان 
می دهیم تمام تلاش خــود را برای اینکه قدری از 
آلام و ســختی های اقتصادی را کاهش دهیم، به 

کار خواهیم گرفت.

بسیاری از مشکلات به حکمرانی اقتصادی 
باز می گردد

همتی ادامــه داد: ما بــا فرض وجــود تحریم ها 
قرار اســت کار کنیم و بر این اســاس باید شیوه 
حکمرانی را اصلاح کنیم؛ بســیاری از مشکلاتی 
که در حوزه های مختلف از جمله سیاســت های 
ارزی، بــازار پول، بازار ســرمایه، تجارت خارجی 
و مشــکلات فضای کســب و کار بــه حکمرانی 
اقتصادی ما باز می گردد و ربطی به تحریم ها ندارد 
و موضوعاتی همچون قیمت گذاری دســتوری و 
مداخله دولت در بخش های مختلف اقتصادی به 

این مشکلات دامن می زند.

ناترازی بانک های غیر قابل تصور است
وی در گفته هــای خود در جلســه معارفه خاطر 
نشــان کرد: مهم ترین دســتور کار ما، مســئله 
ناترازی بودجه است که امســال اقدامات جدی 
باید برای تــوازن بودجــه انجام شــود. ناترازی 
بانک ها غیرقابل تصور اســت، تا بــه حال چنین 
حالتی را در سیســتم بانکی ندیده ایــم و باید به 

صورت جدی باید برای آن چاره اندیشی شود.

کمک به بازار سرمایه با کاهش تعدد 
نرخ های ارز

وزیر امــور اقتصــادی و دارایــی همچنین به 

موضــوع چندنرخی بــودن ارز اشــاره دارد و 
گفته اســت که تعداد نرخ هــای ارز را کاهش 
می دهیم کــه این خــود یک ســیگنال مثبت 
برای صادرکنندگان و بازار ســرمایه خواهد بود 
و بهبود بازار ســرمایه و بــورس از اولویت های 

اصلی من است.
بــی شــک، ایــن تصمیــم می تواند به ســود 
صادرکننــدگان تمام شــده و زمینــه افزایش 
درآمدها و حاشــیه ســود خالص شــرکت ها و 
تولیدکنندگان بورســی و غیر بورســی را فراهم 
سازد که می تواند به افزایش ســرمایه گذاری در 
بازار ســرمایه و ورود نقدینگی به این بازار منجر 

شود.
ســکاندار وزارت اقتصــاد همچنیــن هفتــه 
صلاحــت  بررســی  جلســه  در  گذشــته 
وزاری پیشــنهادی توســط مجلس شــورای 
اســلامی یکی از برنامه های  خود را تســریع 
در اجرای قانون جدیــد تامین مالــی تولید 
و زیرســاخت ها دانســت و گفــت: گام های 
اساســی برای اســتفاده از ظرفیت این قانون 
برداشته خواهد شد و براســاس قانون برنامه 
هفتــم توســعه، از قیمت گذاری دســتوری 
اجتنــاب، از دخالت هــای غیر ضــروری در 
امــور اقتصــادی پرهیــز خواهد شــد تا یک 
اقتصــاد رقابت پذیــر و پیش بینــی پذیر که 
واحدهــای تولید در آن احســاس امنیت کنند 
و ســرمایه گذاری افزایش یابد را شاهد باشیم 
تا ســهامداران بورس با اطمینــان در آن بازار 

حضور داشته باشند.
همتی در پایان نطــق خود در مجلس شــورای 
اســلامی با صراحت خاطر نشــان کــرد: تاکید 
می کنم که بــازار بــورس باید ســمبل اعتماد 

سهامداران باشد.

دبیر کارگــروه تنظیــم و کنترل بازار  خریدار 
امــلاک و مســتغلات وزارت راه و شهرســازی: 
ایرانیان خارج از کشــور با خریــد املاک داخلی 
جهت ســرمایه گذاری باعث افزایش تقاضا و در 

نتیجه گرانی قیمت ها می شوند.
یاسر دستمالچیان  با اشاره به افزایش خرید ملک 
از سوی ایرانیان خارج نشین اظهار داشت: زمین 
محل سرمایه گذاری و سوداگری نیست و افزایش 

تقاضا منجر به افزایش قیمت ها می شود.  
ایلنا به نقل از وی ادامه داد: شــاهد آن هستیم که 
ایرانیان خارج از کشــور وارد حوزه مسکن، ملک 
و زمین شــده اند و این تقاضا هم اخیرا بسیار زیاد 
شــده و می بینیم که در معاملات آدرس خریدار 

خارج از کشور ذکر و ثبت شده  است.
دبیر کارگــروه تنظیــم و کنترل بــازار املاک و 
مســتغلات وزارت راه و شهرســازی در پاســخ 
به این ســوال که وقتی برای ایــن معاملات منع 
قانونی وجود نــدارد، ایراد آن چیســت؟ گفت: 
ایراد این اســت که اولا ملک و زمیــن را با قیمت 
واقعی خریــداری نمی کنند و معامــلات بالاتر از 

قیمت های بازار انجام می شــوند و همین منجربه 
بــالا رفتن قیمــت در بازار مســکن می شــود و 
همچنین اینکه تقاضا را در بازار مســکن افزایش 
می دهند که از این جهت هم عامل افزایش قیمت 

در بازار خواهند بود.   
دستمالچیان تاکید کرد:  اگر ایرانیان خارج نشین 
می خواهند در وطن سرمایه گذاری کنند، سرمایه 
خود را وارد بازار مســکن نکنند. مسکن و زمین 

محل سرمایه گذاری نیست.
وی اظهــار داشــت: هر چنــد در این بــاره منع 
قانونی ندارد اما این اقــدام فراتر از رعایت قانون و 
بلکه رعایت اخلاق اســت. یک قاعده در این باره 
داریم که باید از ان اســتفاده شــود. اینکه؛ انسان 
باید به گونــه ای رفتار کند که نه ضــرر ببیند و نه 
به کسی زیان برســاند. ایرانی که در قطر یا امارات 
یا هر کشــور دیگر زندگی می کند و می خواهند 
در بازار ملک ســرمایه گذاری کند، بداند که این 
سرمایه گذاری باعث زیان هموطنانشان در ایران 

می شود.
دبیر کارگــروه تنظیم و کنتــرل بازار املاک 

و مســتغلات وزارت راه و شهرســازی با بیان 
اینکه بــازار زمین و ملک به ایــن دلیل بازده 
بالایــی دارد که میــزان ســرمایه گذاری در 
این بــازار و تقاضا برای ســرمایه گذاری قابل 
توجه اســت، افزود: از ایرانیان خارج  نشــین 
تقاضا داریــم در بازار زمیــن و املاک ایران 
ســرمایه گذاری نکنند و بداننــد که وقتی در 
بازار ملک ســرمایه گذاری می کنند، هر چند 
سود می برند و آســیبی به آنها  وارد نمی شود و از 
تورم حاصل افزایش این معاملات در امان هستند 
اما به هموطنان خود آســیب می زننــد و نباید از 
این آزادی معاملات ملک در ایران ســوء استفاده 
نکنند چراکه دود این آتشــی کــه در بازار ملک 
روشــن می کنند به چشــم ایرانیان داخل کشور 

می روند .      
دســتمالچیان ادامه داد: ایرانیان خارج از کشور 
می توانند در ســایر بخش های اقتصادی ایران به 
ویژه تولید ســرمایه گذاری کنند که به اشتغال و 
درآمد هموطنان خود هم کمک کنند و از ســود 

حاصل از آن هم بهره ببرند.

بنزین

یک کارشــناس انرژی با اشاره به 
اینکه حل مشکل ناترازی بنزین 
باید با سیاســت های غیر قیمتی 
باشد گفت: افزایش قیمت بنزین 

تبعات اجتماعی دارد.
نرســی قربان کارشناس انرژی با 
اشاره به اینکه حل بحران ناترازی 
بنزین راهکارهای متفاوتی دارد، 
گفت: معمولاً ناترازی در اثر بهم 
ریختن عرضــه و تقاضــا ایجاد 

می شود.
وی ادامــه داد: اکنــون به دلیل 
افزایــش جمعیت تقاضــا روز به 
روز افزایش پیدا کــرده در حالی 

که عرضه همان است.

از  انتقــاد  بــا  وی 
غیــر  خودروهــای 
استاندارد خاطر نشان 
خودروهــای  کــرد: 
موجود در بــازار چند 
برابــر میانگین جهانی 
مصرف دارند به همین 

دلیل تقاضا روند صعودی به خود 
گرفته است.

قربــان اضافــه کرد: متأســفانه 
به دلیــل پالایشــگاه ها، نفت و 
تحریم ها نتوانستیم عرضه تولید 
بنزین را بالا ببریم کــه منجر به 

ناترازی بنزین شده است.
وی با اشــاره به اینکــه برای حل 

بحران ناتــرازی بنزین 
دو حالت وجــود دارد، 
خاطر نشان کرد: در این 
شرایط دو راهکار برای 
حــل ناتــرازی بنزین 
وجود دارد یکی افزایش 
تولید و دیگری افزایش 
قیمــت آن هم به گونــه ای که با 

افت تقاضا مواجه شویم.
وی یادآور شــد: به دلیــل اینکه 
نمی توان قیمت ها را افزایش داد 
مجبور بــه در پیــش گرفتن راه 
کارهای غیر قیمتی هســتیم، به 
عنوان مثــال خودروهای برقی را 
بنزینی  خودروهــای  جایگزین 

کنیم که به مــدت زمان طولانی 
نیاز دارد.

این کارشناس انرژی اضافه کرد: 
افزایش تولیــد بنزین هم راهکار 
ســاده ای نیســت زیرا نیازمند 

سرمایه و تکنولوژی است.
به گفته وی تنها راهکار ســریع 
حــل ناتــرازی بنزیــن افزایش 
قیمت اســت که آن هم به دلیل 

تبعات اجتماعی مد نظر نیست.
قربــان در خاتمــه اضافــه کرد: 
افزایش تولید نیاز به پالایشــگاه 
جدید داریم که می توان به عنوان 
راهکار طولانی مــدت و مثمر به 

آن تکیه کرد.

افزایش قیمت بنزین تبعات اجتماعی دارد

شعبه
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